

ការយល់ខុសអំពីវ៉ាក់សាំងបង្ការជំងឺ COVID-19

នាយកដ្ឋានសុខភាពសាធារណៈរបស់ខោនធី Los Angeles

ការយល់ខុសទី 1: វ៉ាក់សាំងត្រូវបានគេផលិតឡើងពេក - ខ្ញុំគិតថាគេមិនទាន់ដឹងច្បាស់ពីវានៅឡើយទេ។
ការពិត: គេអាចផលិតវ៉ាក់សាំងបានយ៉ាងរហ័ស ហើយនៅតែមានសុវត្ថិភាពដោយសារមូលហេតុសាមញ្ញបីយ៉ាង។

- មានការស្រាវជ្រាវជាច្រើនត្រូវបានធ្វើឡើងទៅលើប្រភេទមេរោគដែលបង្កជំងឺ COVID-19 មុនពេលមេរោគនេះបង្ហាញខ្លួន។ ដូច្នោះអ្នកវិទ្យាសាស្ត្រមានការចាប់ផ្តើមជាមុនយ៉ាងច្រើនអំពីប្រភេទវ៉ាក់សាំងដែលនឹងមានប្រសិទ្ធភាពបំផុតក្នុងការប្រយុទ្ធជាមួយមេរោគនេះ។
- ទឹកប្រាក់រដ្ឋាភិបាលយ៉ាងច្រើនសន្និកសន្ទាប់ត្រូវបានចំណាយដើម្បីឱ្យក្រុមហ៊ុនជាច្រើនធ្វើការលើវ៉ាក់សាំងនេះ និងដើម្បីឱ្យក្រុមហ៊ុនទាំងនោះដាក់អ្នកវិទ្យាសាស្ត្ររបស់ខ្លួនទាំងអស់ឱ្យធ្វើការលើរឿងនេះទាំងថ្ងៃទាំងយប់។ នេះបានជួយបង្កើនល្បឿនគ្រប់យ៉ាង។
- ខណៈដែលគេចាំបាច់ត្រូវអនុវត្តគ្រប់ជំហានដើម្បីផលិតវ៉ាក់សាំងថ្មី និងដើម្បីប្រាកដថាវាមានសុវត្ថិភាព ជំហានមួយចំនួនត្រូវបានធ្វើឡើងក្នុងពេលតែមួយជាជាងជំហានមួយបន្ទាប់ពីជំហានមួយទៀត។ វាប្រៀបដូចជាការចម្អិនម្ហូបជាច្រើនផ្នែកក្នុងពេលតែមួយជាជាងចម្អិនម្ហូបមួយមុខម្តងៗ។ អ្នកអាចទទួលបានលទ្ធផលរហ័សជាងមុន ប៉ុន្តែវានៅតែល្អដូចគ្នា។

តាមពិត វ៉ាក់សាំងចំនួនពីរដែលត្រូវបានអនុម័តដើម្បីការពារប្រឆាំងនឹងជំងឺ COVID-19 ត្រូវបានសិក្សាលើអ្នកស្ម័គ្រចិត្តជាង 70,000 នាក់ រួមមានមនុស្សធ្មេញ ក៏ដូចជាក្រុមជាតិសាសន៍ និងពូជសាសន៍ខុសៗគ្នា ហើយត្រូវបានរកឃើញថាមានប្រសិទ្ធភាពល្អណាស់ និងមានសុវត្ថិភាពស្មើគ្នាសម្រាប់មនុស្សគ្រប់គ្នា។

ការយល់ខុសទី 2: ក្នុងចំណោមអ្នកដែលកើតជំងឺ COVID-19 មានតែ 1% ប៉ុណ្ណោះដែលស្លាប់បាត់បង់ជីវិតដោយសារវា។ តើវ៉ាក់សាំងនេះនឹងមិនសម្លាប់មនុស្សច្រើនជាងហ្នឹងទេឬ?

ការពិត: COVID-19 គឺជាជំងឺមួយដែលអាចបណ្តាលឱ្យស្លាប់បាន។ ជំងឺគ្រុនចាញ់សាយតាមរដូវ អាចមានគ្រោះថ្នាក់ណាស់ ប៉ុន្តែវាសម្លាប់មនុស្សប្រមាណម្នាក់ក្នុងចំណោមអ្នកឆ្លងមួយពាន់នាក់ ខណៈ ជំងឺ COVID-19 សម្លាប់មនុស្សម្នាក់ក្នុងចំណោមអ្នកឆ្លងមួយរយនាក់។ មិនមាននរណាម្នាក់បានស្លាប់ដោយសារវ៉ាក់សាំងដែលបានអនុម័តទាំងពីរនេះទេ។

- មនុស្សមួយចំនួនសង្ស័យថាវាអាចមកពីគេមិនបានតាមដានអ្នកស្ម័គ្រចិត្តដែលបានចូលរួមក្នុងការពិសោធន៍វ៉ាក់សាំងរយៈពេលយូរគ្រប់គ្រាន់ដើម្បីឱ្យយើងដឹងថាវាគឺជាជំងឺមានការស្លាប់ឬក៏អត់។ វាជាការពិតដែលយើងមានបទពិសោធន៍តែ 3 ខែប៉ុណ្ណោះក្នុងការតាមដានមនុស្សដែលបានទទួលវ៉ាក់សាំងទាំងនេះ ប៉ុន្តែយើងពិតជាមានបទពិសោធន៍ជាមួយវ៉ាក់សាំងផ្សេងទៀត ហើយប្រសិទ្ធភាពធ្វើឱ្យឈឺភាគច្រើនកើតឡើងក្នុងរយៈពេលប៉ុន្មានម៉ោង ឬប៉ុន្មានថ្ងៃប៉ុណ្ណោះ។ មិនមានមូលដ្ឋានណាមួយដែលត្រូវជឿថាយើងនឹងមើលឃើញរឿងខុសគ្នានៅទីនេះឡើយ។

ការយល់ខុសទី 3: វ៉ាក់សាំងអាចធ្វើឱ្យអ្នកកើតជំងឺ COVID 19
ការពិត: វ៉ាក់សាំងបច្ចុប្បន្នមិនមានមេរោគក្នុងទម្រង់ណាមួយឡើយ គ្មានមេរោគរស់ គ្មានមេរោគដែលបានធ្វើឱ្យទន់ខ្សោយ គ្មានមេរោគដែលងាប់ឡើយ។ អ្នកមិនអាចកើតជំងឺពីវ៉ាក់សាំងបានឡើយ។

- វ៉ាក់សាំងមួយចំនួនទៀតប្រើប្រាស់មេរោគដែលវាក់ពុំរួចតែប្រយុទ្ធនៅក្នុងទម្រង់ផ្សេងៗដើម្បីបង្កើនការឆ្លើយតបពីប្រព័ន្ធភាពស៊ាំ វ៉ាក់សាំងបង្ការជំងឺ COVID-19 បច្ចុប្បន្ននេះមិនដំណើរការតាមរបៀបនោះទេ ដូច្នោះវាមិនអាចធ្វើឱ្យអ្នកកើតជំងឺ COVID-19 បានឡើយ។
- ការឆ្លងជំងឺក្នុងរយៈពេលពីរបីថ្ងៃដំបូងបន្ទាប់ពីការចាក់វ៉ាក់សាំងរបស់អ្នកមុនពេលវ៉ាក់សាំងមានប្រសិទ្ធភាព គឺអាចទៅរួច ប៉ុន្តែវាមិនមានន័យថាអ្នកកើតជំងឺដោយសារវ៉ាក់សាំងឡើយ។ សម្រាប់មនុស្សភាគច្រើន វ៉ាក់សាំងត្រូវការរយៈពេល 7 ថ្ងៃមុនពេលវាចាប់ផ្តើមមានប្រសិទ្ធភាព។ ហើយវ៉ាក់សាំងទាំងពីរនេះទាមទារឱ្យមានការចាក់ដូសទីពីរមុនពេលគេត្រូវបានការពារយ៉ាងពេញលេញពីការកើតជំងឺដោយសារមេរោគនេះ។

វាងាយក្នុងការភាន់ច្រឡំអំពីរឿងនេះ ព្រោះអ្នកអាចនឹងមានអារម្មណ៍នូវផលប៉ះពាល់មួយចំនួនមួយរយៈបន្ទាប់ពីចាក់វ៉ាក់សាំង។ តាមពិត អ្នកស្ម័គ្រចិត្តប្រហែលពាក់កណ្តាលដែលបានធ្វើតេស្តវ៉ាក់សាំងនេះ បានជួបប្រទះផលប៉ះពាល់មួយចំនួន ផលប៉ះពាល់ទាំងនេះភាគច្រើនគឺមានកម្រិតស្រាល និងមិនតម្រូវឱ្យមានការព្យាបាល ឬការផ្លាស់ប្តូរសកម្មភាពប្រចាំថ្ងៃឡើយ ហើយវាមានរយៈពេល 1-2 ថ្ងៃ។ ទោះជាយ៉ាងណាក៏ដោយ អ្វីដែលពួកគេជួបនោះមិនមែនជាជំងឺ COVID-19 នោះទេ សូម្បីតែករណីជំងឺ COVID-19 កម្រិតស្រាលក៏មិនមែនដែរ។ អ្វីដែលពួកគេជួបគឺជាហេតុសញ្ញានៃការឆ្លើយតបពីប្រព័ន្ធភាពស៊ាំ ដែលមានន័យថាវ៉ាក់សាំងកំពុងដំណើរការក្នុងការបង្កើតអង់ទីករ (antibodies) ដើម្បី

ការយល់ខុសអំពីវ៉ាក់សាំងបង្ការជំងឺ COVID-19

នាយកដ្ឋានសុខភាពសាធារណៈរបស់ខោនធី Los Angeles

ការពារពួកគេពីជំងឺ COVID-19

ការយល់ខុសទី 4: វ៉ាក់សាំងទាំងនេះប្រើប្រាស់សម្ភារសេណេទិកដើម្បីប្រយុទ្ធជាមួយមេរោគ។ នោះមានន័យថាពួកវាអាចប៉ះពាល់ដល់ហ្សែនរបស់យើង។

ការពិត: វ៉ាក់សាំងទាំងនេះពិតជាប្រើសម្ភារសេណេទិក ដែលមានឈ្មោះថា mRNA (តំណាងឱ្យ "ភ្នាក់ងារនាំសារ (messenger)" RNA) ដើម្បីប្រយុទ្ធជាមួយមេរោគ ប៉ុន្តែវាមិនពាក់ព័ន្ធជាមួយហ្សែនរបស់អ្នកឡើយ។

- ដូចមានក្នុងឈ្មោះរបស់វា mRNA ដំណើរការដូចជាអ្នកនាំសារមួយ។ ក្នុងករណីនេះ mRNA ដែលបានប្រើក្នុងវ៉ាក់សាំងនេះប្រាប់ឱ្យរាងកាយរបស់អ្នកផលិតប្រូតេអ៊ីនដែលបើកដំណើរការប្រព័ន្ធភាពស៊ាំរបស់អ្នក។ mRNA អនុញ្ញាតឱ្យរាងកាយរបស់អ្នកទទួលបានសារពីមេរោគ ដោយមិនបាច់ឆ្លងមេរោគនោះដោយផ្ទាល់។
- ប៉ុន្តែវាមិនប៉ះពាល់ដល់ហ្សែនរបស់អ្នកឡើយ។ ចូរចងចាំថា អ្នកជួបប្រទះសម្ភារសេណេទិកពីរក្នុងជីវិត និងសត្វផ្សេងទៀតគ្រប់ពេល នៅពេលដែលអ្នកបរិភោគវា។ រាងកាយរបស់អ្នកបំបែកវាទៅជាសារធាតុគីមីមូលដ្ឋាន ដោយប្រើប្រូតេអ៊ីន និងខ្លាញ់ និងកាបូអ៊ីដ្រាតដែលវាមានដើម្បីផ្តល់ឱ្យអ្នកនូវថាមពល និងធ្វើឱ្យកោសិការបស់អ្នកដំណើរការ។

ដូចចំណីអាហារដែលអ្នកបរិភោគ mRNA ដែលអ្នកទទួលបាននៅក្នុងវ៉ាក់សាំងពិតជាជះឥទ្ធិពលលើសុខភាពរបស់អ្នក ប៉ុន្តែវាមិនផ្លាស់ប្តូរហ្សែនរបស់អ្នក ឬ DNA របស់អ្នកនោះទេ។

ការយល់ខុសទី 5: គេនិយាយថាវ៉ាក់សាំងនៅក្នុងមារភាពអាចបណ្តាលឱ្យកើតជំងឺអូទីស៊ីម (autism) - ក្រែងវ៉ាក់សាំងទាំងនេះមានផ្ទុកសារធាតុគីមីគ្រោះថ្នាក់ដែលអាចមានផលប៉ះពាល់សុខភាពធ្ងន់ធ្ងរដែរឬអី?

ការពិត: មិនពិតទាំងពីរ។ វ៉ាក់សាំងនៅក្នុងមារភាពគឺជាការការពារដល់បំផុត និងមានសុវត្ថិភាពបំផុតប្រឆាំងជំងឺគ្រោះថ្នាក់ ដែលត្រូវបានផលិតឡើង ហើយវ៉ាក់សាំងទាំងនេះត្រូវបានធ្វើតេស្តសុវត្ថិភាពយ៉ាងយកចិត្តទុកដាក់ផងដែរ។

- ជាដំបូងចំពោះការភ័យខ្លាចអំពីជំងឺអូទីស៊ីម - វាផ្តើមចេញពីវេជ្ជបណ្ឌិតអង់គ្លេសម្នាក់ដែលក្រោយមកត្រូវបានគេរកឃើញថាជាបោកប្រាស់។ ការកុហកនេះ បានបន្ត ដោយសារបុគ្គលល្បីៗមួយចំនួនបានជឿ និងនិយាយតៗគ្នា។ លទ្ធផល? ទឹកប្រាក់រាប់លានដុល្លារត្រូវបានខ្ចីខ្ចាយដើម្បីបង្ហាញការពិតម្តងហើយម្តងទៀត (ឧទាហរណ៍ ការសិក្សាមួយបានពិនិត្យមើលទារកទាំងអស់ដែលកើតនៅក្នុងប្រទេសដាណឺម៉ាករយៈពេល 8 ឆ្នាំ និងបានបង្ហាញថាមិនមានទំនាក់ទំនងទាល់តែសោះ)។ ទោះជាយ៉ាងនេះក្តី ឪពុកម្តាយដែលមានការភ័យខ្លាចមួយចំនួននៅតែចៀសវាងវ៉ាក់សាំង ហើយយើងឃើញមានការផ្ទុះជំងឺដ៏គ្រោះថ្នាក់ ដែលយើងអាចបង្ការទាំងស្រុងបាន។
- បញ្ជីធាតុផ្សំនៅក្នុងវ៉ាក់សាំងបង្ការជំងឺ COVID-19 គឺសាមញ្ញណាស់ - mRNA បូកជាមួយខ្លាញ់មួយចំនួន (ត្រូវបានហៅថា "លីពីដ" ដែលជាពាក្យម្យ៉ាងទៀតសម្រាប់ខ្លាញ់) បូកជាមួយអំប៊ុល និងស្ករដើម្បីធ្វើឱ្យបន្សុំនេះមានស្ថិរភាព។ តាមពិត អ្នកអាចរកមើលធាតុផ្សំនៅលើ [គេហទំព័រ](#) វ៉ាក់សាំងបង្ការជំងឺ COVID-19 របស់រដ្ឋបាលចំណីអាហារ និងឱសថបាន។ អ្នកនឹងឃើញថា គ្មានអ្វីដែលប្លែកនោះទេ។

ការយល់ខុសទី 6: វ៉ាក់សាំងមានផ្ទុកមីក្រូឈីប (micro chip) ដែលអាចត្រូវបានប្រើដើម្បីតាមដានការដើរហើរ។

ការពិត: វ៉ាក់សាំងនេះមិនមានផ្ទុកឧបករណ៍តាមដានអ្វីទាំងអស់។

- រឿងរ៉ាវនេះទំនងជាបានចែកចាយនៅលើអ៊ីនធឺណិតផ្នែកលើការផ្សាយក្នុង Facebook មួយដែលថាលោក Bill Gates កំពុងរៀងគម្រោងប្រើប្រាស់មីក្រូឈីបដើម្បីកំណត់អត្តសញ្ញាណមនុស្សដែលបានធ្វើតេស្តរកជំងឺ COVID-19។ តាមពិត លោក Gates បានបញ្ចេញមតិលើការសិក្សាស្រាវជ្រាវមួយដែលមិនទាក់ទងជាមួយជំងឺ COVID-19 ទាល់តែសោះ និងគ្មានអ្វីទាក់ទងជាមួយវត្តមានមួយដែលត្រូវបង្កប់ឡើយ។ ការសិក្សានោះ និយាយអំពីវិធីសាស្ត្រមួយដើម្បីប្រាកដថាអ្នកណាខ្លះបានចាក់វ៉ាក់សាំងនៅក្នុងបណ្តាប្រទេសដែលមានអត្រាស្លាប់បាត់បង់ជីវិតខ្ពស់ដោយសារជំងឺដែលអាចបង្ការដោយវ៉ាក់សាំង និងមានប្រព័ន្ធទិន្នន័យសុខភាពទន់ខ្សោយ។ ដូចរឿងរ៉ាវអំពីជំងឺអូទីស៊ីមដែរ នេះគឺជារឿងរ៉ាវមួយដែលពិបាកបញ្ឈប់ ទោះបីជាគេបានបង្ហាញការពិតម្តងហើយម្តងទៀតក៏ដោយ។

ការយល់ខុសអំពីវ៉ាក់សាំងបង្ការជំងឺ COVID-19

នាយកដ្ឋានសុខភាពសាធារណៈរបស់ខោនធី Los Angeles

ការយល់ខុសទី 7: វ៉ាក់សាំងកំពុងត្រូវបានជំរុញទៅលើមនុស្សប្រឆាំងនឹងនូវរបស់ពួកគេ។

ការពិត: ការចាក់វ៉ាក់សាំងនេះ គឺជាការស្ម័គ្រចិត្តសុទ្ធសាធ។ វេជ្ជបណ្ឌិត និងមន្ត្រីសុខភាពសាធារណៈ កំពុងព្យាយាមផ្តល់ព័ត៌មានល្អៗដល់ប្រជាជនទាក់ទងនឹងសុវត្ថិភាព និងប្រសិទ្ធភាពរបស់វ៉ាក់សាំងទាំងនេះ ដើម្បីឱ្យពួកគេធ្វើការសម្រេចចិត្តដោយបានទទួលព័ត៌មានគ្រប់ជ្រុងជ្រោយ នៅពេលដល់វេនពួកគេទទួលវ៉ាក់សាំង។ គ្មាននរណាម្នាក់ត្រូវបានគម្របឱ្យចាក់វ៉ាក់សាំងឡើយ។

ការយល់ខុសទី 8: អ្នកមិនអាចទុកចិត្តមនុស្សដែលបានផលិតវ៉ាក់សាំងទាំងនេះបានឡើយ។ Big Pharma (ក្រុមហ៊ុនផលិតឱសថធំៗ) -មនុស្សដែលបានផលិតវ៉ាក់សាំងទាំងនេះ គឺចង់បានតែប្រាក់ប៉ុណ្ណោះ ហើយពួកគេផ្តល់ប្រាក់ឱ្យវេជ្ជបណ្ឌិតនិយាយថាផលិតផលរបស់ពួកគេមានសុវត្ថិភាព។

ការពិត: ខណៈដែលមានឧទាហរណ៍ដ៏អាក្រក់នៃក្រុមហ៊ុនឱសថដែលយកប្រាក់ចំណេញធំជាងសុវត្ថិភាព (ឧទាហរណ៍ ដោយជំរុញថ្នាំបំបាត់ការឈឺចាប់ជាតិអាក្រក់ដែលញៀនខ្លាំងយ៉ាងគំហុក) ដំណើរការសម្រាប់ការអភិវឌ្ឍវ៉ាក់សាំងទាំងនេះ និងការផលិតផលិតផលផ្ទាល់ គឺមានតម្លាភាព ដោយមានព័ត៌មានសម្រាប់អ្នកវិទ្យាសាស្ត្រឯករាជ្យច្រើនជាងពេលណាៗទាំងអស់។

- ការអភិវឌ្ឍវ៉ាក់សាំងទាំងនេះ ត្រូវបានធ្វើឡើងនៅចំពោះមុខសាធារណជន។ តាមពិត ការវាយតម្លៃសុវត្ថិភាព និងប្រសិទ្ធភាពរបស់វ៉ាក់សាំង (ពាក្យដែលបានប្រើដើម្បីមានន័យថាវ៉ាក់សាំងមានប្រសិទ្ធភាព) ត្រូវបានចុះផ្សាយសម្រាប់ឱ្យមនុស្សគ្រប់គ្នាអាន។ នោះមានន័យថា អ្នក ឬវេជ្ជបណ្ឌិតរបស់អ្នកអាចអានការវាយតម្លៃទាំងនោះ និងសម្រេចចិត្តថា តើការស្រាវជ្រាវគឺរឹងមាំ និងថា តើលទ្ធផលគឺត្រូវបានជឿជាក់អត់។
- មនុស្សដែលវាយតម្លៃការស្រាវជ្រាវ រួមមានថ្នាក់ដឹកនាំវេជ្ជសាស្ត្រមកពីគ្រប់មជ្ឈដ្ឋានទូទាំងប្រទេស និងអ្នកសង្កេត (សមាជិកមិនមានការបោះឆ្នោត) តំណាងឱ្យក្រុមវេជ្ជសាស្ត្រជាច្រើន ដែលរួមមានក្រុមមួយចំនួនដែលប្រយុទ្ធតទល់យ៉ាងខ្លាំងនឹងការរើសអើងពូជសាស្ត្រក្នុងផ្នែកវេជ្ជសាស្ត្រ។ ពួកគេមិនបានទទួលកម្រៃដើម្បីធ្វើការងារនេះទេ - ពួកគេបានចូលរួមដើម្បីផ្ទៀងផ្ទាត់គុណភាពរបស់ការស្រាវជ្រាវ និងដើម្បីធានាថាសមភាពត្រូវបានការពារតាំងពីដើមរហូតដល់ចប់ដំណើរការសម្រាប់បញ្ជីឈ្មោះអ្នកវាយតម្លៃ និងទឹកនៃផលិតផលពួកគេធ្វើការ សូមចូលទៅកាន់ [គេហទំព័រ](#) គណៈកម្មាធិការប្រឹក្សាយោបល់ស្តីពីការអនុវត្តការចាក់ថ្នាំបង្ការ (ACIP)។ អ្នកអាចស្វែងយល់បន្ថែមអំពីបុគ្គលទាំងនេះដោយស្វែងរកពួកគេតាមអនឡាញ។
- វេជ្ជបណ្ឌិតមិនទទួលបានប្រាក់បន្ថែមសម្រាប់ការផ្តល់វ៉ាក់សាំងឡើយ។ ពួកគេទទួលបានកម្រៃសម្រាប់ការផ្តល់ពិនិត្យផ្នែកវេជ្ជសាស្ត្រ ដូចការពិនិត្យថែទាំចម្បងៗផ្សេងៗទៀតដែរ។

ការយល់ខុសទី 9: សហគមន៍ជនជាតិស្បែកខ្មៅ និងឡាទីន (Latinx) កំពុងត្រូវបានគេចង្អុលឱ្យចាក់វ៉ាក់សាំងព្រោះវ៉ាក់សាំងមិនត្រូវបានបញ្ជាក់ថាមានសុវត្ថិភាពនៅឡើយ។

ការពិត: សហគមន៍ជនជាតិស្បែកខ្មៅ និងឡាទីនពិតជាមានហេតុផលតាមប្រវត្តិសាស្ត្រ ដែលត្រូវភ័យខ្លាចចំពោះការចង្អុលចង្អាត។ ការព្រួយបារម្ភនេះ គឺមានហេតុផលត្រឹមត្រូវ ព្រោះកាលពីអតីតកាលប្រជាជនពណ៌សម្បុរ និងក្រុមដែលបានបាត់បង់ឱកាស ត្រូវបានបង្ខិតបង្ខំ និងបង្ក្រាបឱ្យចូលរួមក្នុងការពិសោធន៍ឱសថ និងវិធីការវេជ្ជសាស្ត្រដោយមិនមានការយល់ព្រម ការការពារអ្នកជំងឺ ឬការអនុវត្តត្រឹមត្រូវតាមសីលធម៌។ ទោះជាយ៉ាងណាក៏ដោយ វាមិនពិតទេនៅពេលនេះ។ សហគមន៍ជនជាតិស្បែកខ្មៅ និងឡាទីន មិនត្រូវបានគេចង្អុលឱ្យទទួលវ៉ាក់សាំងឡើយ។ ប៉ុន្តែក្រុមនានាកំពុងទទួលវ៉ាក់សាំងដោយផ្អែកលើហានិភ័យ (risk) ដែលមនុស្សនៅក្នុងក្រុមប្រឈម។ ដូច្នោះ ចម្លើយគឺ គ្មាន (NO) ការចង្អុលនរណាម្នាក់ចង្អុលឡើយ ប៉ុន្តែ ពិតមែន (YES) សហគមន៍ជនជាតិស្បែកខ្មៅ និងឡាទីនអាចទទួលបានវ៉ាក់សាំងមិនសហគមន៍ផ្សេងទៀត ដែលអត្រាឆ្លង ការសម្រាកព្យាបាលនៅមន្ទីរពេទ្យ និងអត្រាស្លាប់មិនខ្ពស់ដូច។

ចូរពិចារណាចំណុចដូចខាងក្រោម:

- ឥឡូវនេះមានវ៉ាក់សាំងចំនួនពីរ ត្រូវបានធ្វើតេស្តលើប្រជាជនចម្រុះ។ តាមពិត គេបានខិតខំប្រឹងប្រែងដើម្បីធានាបាននូវការរាប់បញ្ចូលអ្នកស្ម័គ្រចិត្តជនជាតិស្បែកខ្មៅ និងឡាទីននៅក្នុងចំណែកដែលស្មើនឹងចំណែករបស់ពួកគេនៅក្នុងប្រជាជន ដើម្បីប្រាកដថាមិនមានកត្តាដែលនឹងធ្វើឱ្យវ៉ាក់សាំងមិនសូវមានប្រសិទ្ធភាព ឬមិនសូវមានសុវត្ថិភាពនៅក្នុងសហគមន៍ទាំងពីរនោះ។



ការយល់ខុសអំពីវ៉ាក់សាំងបង្ការជំងឺ COVID-19

នាយកដ្ឋានសុខភាពសាធារណៈរបស់ខោនធី Los Angeles

គេបានធ្វើការខិតខំប្រឹងប្រែងជាច្រើនដើម្បីរាប់បញ្ចូលសមាជិកពិការភ្នែកទាំងនោះ ដើម្បីធានាថា ពួកគេនឹងមិនក្លាយជាជនរងគ្រោះនៃការធ្វេសប្រហែសផ្នែកវេជ្ជសាស្ត្រ ដែលជាចំហៀងកាក់ ម្ខាងទៀតទាក់ទងនឹងការរើសអើងពូជសាសន៍ក្នុងវេជ្ជសាស្ត្រ។

- ឥឡូវនេះ អាទិភាពកំពូលបំផុតដើម្បីទទួលវ៉ាក់សាំងដែលមាននោះគឺបុគ្គលិកជួរមុខនៅក្នុង ការថែទាំសុខភាព។ វារាប់បញ្ចូលបុគ្គលិកគ្លីនិក ដូចជាគ្រូពេទ្យ គិលានុបដ្ឋាយិការ និងអ្នកព្យាបាលរោគ ក៏ដូចជាមនុស្សដែលធ្វើការនៅក្នុងវិស័យផ្សេងៗទៀតដូចជាមន្ទីរពិសោធន៍ និងសេវាកម្មបរិស្ថានមន្ទីរពេទ្យជាដើម។ ពួកគេត្រូវបានផ្តល់អាទិភាព ព្រោះពួកគេមានហានិភ័យ (risk) ខ្ពស់ជាងក្នុងការប៉ះពាល់ជាមួយមេរោគ ហើយពួកគេមានសារៈសំខាន់បំផុតដើម្បីរក្សាឱ្យ ប្រជាជនដទៃរស់រានមានជីវិត។ លក្ខណៈវិនិច្ឆ័យដូចគ្នាទាំងនេះ កំពុងត្រូវបានប្រើដើម្បីសម្រេចថា តើអ្នកត្រូវទទួលបន្ទាប់ទៀត ព្រោះយើងចាំបាច់ត្រូវផ្តល់អាទិភាពលើការចាក់វ៉ាក់សាំងមនុស្ស មួយចំនួនមុនអ្នកដទៃ ព្រោះការផ្គត់ផ្គង់វ៉ាក់សាំងគឺមានកំណត់។ នៅពេលដែលមានវ៉ាក់សាំងច្រើន មនុស្សគ្រប់គ្នាដែលចង់ចាក់វ៉ាក់សាំង គួរតែអាចទទួលបានវ៉ាក់សាំងបានយ៉ាងងាយស្រួល។
- មានហេតុផលដ៏ល្អដើម្បីឱ្យសហគមន៍ជនជាតិស្បែកខ្មៅ និងឡាទីនទាមទារការទទួលបានវ៉ាក់សាំង ដែលស្មើភាព និងឆាប់រហ័ស។ ប្រជាជនជនជាតិស្បែកខ្មៅ និងឡាទីន ព្រមទាំងប្រជាជន អាមេរិកជនជាតិដើម និងប្រជាជនហាវៃជនជាតិដើម ទំនងជាឆ្លងមេរោគច្រើនជាងគេ (ជាញឹកញាប់ ដោយសារលក្ខខណ្ឌការងារ ឬរស់នៅមិនល្អ) ទំនងជាត្រូវឱ្យមានការសម្រាកព្យាបាល នៅមន្ទីរពេទ្យច្រើនជាងគេបើសិនជាឆ្លង និងទំនងជាស្លាប់បាត់បង់ជីវិតដោយសារជំងឺ COVID-19 ច្រើនជាងគេ។ ពួកគេក៏ជាសហគមន៍ដែលរងផលប៉ះពាល់ធ្ងន់ធ្ងរជាងគេផងដែរ បើសិនជាជំងឺ ធ្វើឱ្យពួកគេត្រូវដកចេញពីកម្លាំងពលកម្ម។ បើសិនជាអ្នកឃើញផ្លូវដ៏ប៉ាន់ប៉ាន ឬការផ្សព្វផ្សាយដែល លើកទឹកចិត្តឱ្យប្រជាជនជនជាតិស្បែកខ្មៅ និងឡាទីនក្នុង LA ទទួលវ៉ាក់សាំង គឺវាឆ្លុះបញ្ចាំងពី ការព្រួយបារម្ភទាំងនេះ។ LA ចង់ឱ្យអ្នកដែលរងគ្រោះធ្ងន់ធ្ងរបំផុត មានឱកាសចាក់វ៉ាក់សាំង ឱ្យបានឆាប់បំផុតតាមដែលអាចធ្វើបាន។

ផលប៉ះពាល់សម្រាប់ប្រជាជនជាតិស្បែកខ្មៅ និងឡាទីនក្នុង LA គឺខ្ពស់។ សូមអានអំពីអ្នកអាចអំពី វ៉ាក់សាំងពិប្រភពដែលអាចទុកចិត្តបាន និងជជែកជាមួយមនុស្សដែលបានទទួលព័ត៌មាន គ្រប់ជ្រុងជ្រោយដែលអ្នកទុកចិត្ត ដូចជាវេជ្ជបណ្ឌិតរបស់អ្នក គ្រូវិទ្យាសាស្ត្រដែលអ្នកស្គាល់ ឱសថការី និងស្នើឱ្យពួកគេឆ្លើយតបនឹងសំណួរ និងការព្រួយបារម្ភរបស់អ្នក។ សំណួររបស់អ្នក មានសារៈសំខាន់ និងសក្តិសមនឹងឆ្លើយដោយបុគ្គលដែលមានចំណេះដឹង និងបានទុកចិត្ត។

ការយល់ខុសទី 10: ខ្ញុំមិនត្រូវការវ៉ាក់សាំងនេះទេ បើសិនជាខ្ញុំកើតជំងឺ COVID-19 រួចហើយ។

ការពិត: យើងមិនដឹងថាភាពសាំធម្មជាតិ ពោលគឺភាពសាំដែលអ្នកទទួលបានបន្ទាប់ពីកើតជំងឺ មានរយៈពេល យូរប៉ុណ្ណោះទេ។ យើងក៏មិនដឹងថាវាពេញលេញឬក៏អត់ដែរ។ មានករណីដែលបានរក្សាទុក ក្នុងឯកសារយ៉ាងលម្អយចំនួនតូចបង្ហាញពីការឆ្លងមេរោគពីរដង។ ដូច្នេះទោះបីជាអ្នកធ្លាប់កើតជំងឺ COVID-19 និងបានជាសះស្បើយក៏ដោយ អ្នកនឹងទទួលបានអត្ថប្រយោជន៍ពីវ៉ាក់សាំងនេះ។